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Abstract 
 
 
     In this study, we are basically aimed on investigating indoor and outdoor radon-222 

concentration levels in some dwellings chosen randomly from six regions in Sourif city during 

time period between August 1 of the 2009 to January 31 of the year 2010 using Solid State 

Nuclear Tracks (SSNTDs)  or (CR-39 detectors).  The results showed that the indoor radon-

222 concentration levels vary from 6.29 to 857.05 Bq/m3, with an average value of 73.03 

Bq/m3;  while the  outdoor concentration levels were found to vary between 6.12 to 89.38 

Bq/m3, with an average value of 33.57 Bq/m3.  The effective doses equivalents vary from 0.11 

to 14.83 mSv/y, respectively. 

Higher average values of indoor radon concentration levels were found in bathrooms (104.96 

Bq/m3) and storages (103 Bq/m3); while relatively lower values of 78.24 and 64.6 Bq/m3 were 

detected in bedrooms and kitchens respectively.  The lowest average indoor radon 

concentration levels of 54.77 Bq/m3 were detected in living rooms. 

The concentration levels were found to be higher in  lower floors (the first floor) than that of 

higher floors (second floor).  Moreover, concentration levels are found to be higher in old 

buildings than the newly constructed ones. 

The indoor radon concentration levels were found to vary from location to another.  A 

noticeable differences between the minimum and maximum concentration levels results in 

each region had been detected.  These variations are mainly due to the ventilation, geological 

characteristics of soil, and the types of raw building materials, are also the age of dwellings. 

The outdoor radon concentration levels were found to be lower than the indoor concentration 

levels.  This is because the outdoor dosimeters were placed in an open places where air can 

exchange easily between the dosimeter and the outside. That is, the radon gas can diffuse 

easily with the atmosphere and the possibility for being trapped is very low. 
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  :الخلاصة

  . 2009في مساكن بلدة صوريف في فصلي الصيف والخريف لعام  )Rn222( قياس تراكيز غاز الرادون

 بلدة مساكن بعض في الداخلي والخارجي )Rn222( غاز الرادونتحرى تركيز نَهذه الدراسة أَن لإن الفكرةَ الرئيسيةَ 

إلى شهر كانون الثاني لعام  2009أب لعام  شهرمن , في ستة مناطق مختلفة التي اختيرت بشكل عشوائيو صوريف

. )CR-39( والمعروف تجاريا باسم)  SSNTDs( وذلك باستخدام كواشف الحالة الصلبة للمسارات النووية, 2010

  857.05  إلى 3م/بيكرل 6.29من  يتفاوتالدراسة أن تركيز غاز الرادون داخل هذه البيوت  نتائج هذه أوضحت

 89.38 إلى 6.12بينما تركيز الرادون في الهواء الطلق يتفاوت بين .  3م/بيكرل 73.03بقيمة متوسطة ,  3م/بيكرل

 0.11التركيز مكافئ جرعة سنوي يتراوح بين  وكذلك بينت الدراسة أن  .3م/بيكرل 33.57بقيمة متوسطة , 3م/بيكرل

  .على التوالي, سنة/مللي سيفرت 14.83سنة و/مللي سيفرت 

 103 مخازنالو ،3م/بيكرل 104.96في الحمامات وكانت  وجدت تركيز غاز الرادون داخل البيوت لمتوسط العلياالقيمة 

 78.24بينما سجلت قيم أقل نسبيا في غرف النوم والمطابخ حيث وجد أن معدل التراكيز في غرفة النوم , 3م/بيكرل

 54.77حيث سجلت  ;أما أقل قيمة متوسطة فسجلت في غرف الجلوس.   3م/بيكرل 64.6وفي المطابخ  3م/بيكرل

  .3م/بيكرل

عن  المرتفعةكانت أعلى من الطوابق  القديمةهذه الدراسة أن تركيزِ الرادون في الطوابق الأرضية و البنايات  دلت

 سباب منهاأيرجع لعدة  قد ,والقصوى في هذه المناطقالدنيا القيم النَتائِجِ بين  اختلاف إن .والبنايات المبنية حديثاً الأرض

عمر  و ,المستخدمة في البيوت الإنشائية الخاممواد الأنواع و  ,نسبة التهوية للبيوت و, الخصائص الجيولوجية للتربة:

 .منها هذه البيوت المكونةالطوابق عدد  و ,البنايات

 ؛ للغاز داخل البيوت التركيزِ مستويات من أقل الطلق الهواء يف الرادون تركيزِ مستوياتمن خلال الدراسة تبين أن  

يسمح بتبادل الهواء بين الكواشف والهواء  مفتوحة أماكنِ في توضع الطلق الهواء في الكواشف إلى أن ويعزى ذلك

 .الخارجي بسهولة
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